
—š— Okrajna učiteljska konferenca 
v Celju dne 4. p. m. Ta konferenca se je več 
let sem vršila skupno za celjski in šmarški 
šolski okraj, a letos pa samo za celjski okraj, 
dočim bo imel šmarški svojo posebno konferenco. 
Pa še druga izprememba se je izvršila. S tem, 
da so se šole z nemškim učnim jezikom izločile 
iz področja dosedanjih okrajuih šolskih nadzor
nikov in se pridelile posebnemu nemškemu 
šolskemu nadzorniku, so letos prvokrat izostali 
nemški učitelji. Je li šolska oblast hotela z 
ustanovitvijo posebnega nadzorniškega vmesta 
za teh par nemških šol na Spodnjem Štajer
skem dati dosedanjim gospodom šolskim nadzor
nikom zaupnico ali — nezaupnico, ne bomo 
preiskovali, gotovo pa je, da se je s to novo 
napravo našim gospodom šolskim nadzor
nikom stališče izdatno olajšalo. Zaradi par tako
imenovanih nemških učiteljev in učiteljic, se je 
pri uradnih konferencah slovenščina potiskala 
v kot, kar je pri slovenskem učiteljstvu zbujalo 
nevoljo in srd in jim jemalo veselje do delo
vanja v takih konferencah. Izpremenjene raz
mere je naš c. kr. okrajni šolski nadzornik 
g. Supanek upošteval, in je zadobila letošnja 
konferenca več ali manj slovensko lice. Konfe
renca sama je tudi precizirala svoje stališče v 
obliki samostojnega predloga, ki se je glasil: 
P o s l o v n i j e z i k n a š e o k r a j n e uči
t e l j s k e k o n f e r e n c e j e s l o v e n 
s k i , z a r a d i č e s a r j e p i s a t i v s e 
k o n f e r e n č n e in n a d z o r s t v e n e 
z a p i s n i k e v s 1 o v e n s k e m j e zi ku. 
Predlog je vložil nadučitelj Brinar in ga je 
utemeljeval z ognjevitimi besedami. Predlog je 
bil z velikim navdušenjem soglasno sprejet. 
Predlagatelj je namreč zahteval tudi nasprotno 
glasovanje in je se konstatiralo, da ni nihče proti. 
Vi, »prijatelji", ki prežite na ubogo učiteljstvo! 
Govorile so »prodane duše", „izdajice naroda" 
itd. Tako bo govorilo učiteljstvo tudi v drugih 
okrajih! — Toda k poročilu! Predsednik kon
ference, c. kr. okrajni šolski nadzornik, je 
otvoril konferenco s trikratnim »živio" na pre
svetlega cesarja. Za svojega namestnika je ime
noval nadučit. B r i n ar j a iz Gotovelj, za 
zapisnikarja sta pa bila z vzklikom izvoljena 
učitelj Š t a n t e iz Celja in učiteljica C o n f i
d e n t i iz Petrovč. Gosp. nadzornik je v svojem 
poročilu podal učiteljstvu zlata vredne migljaje 
glede pouka in vzgoje. Dal je učiteljstvu tudi 
navodilo, kako stališče naj bi zavzemalo v teh, 
od politiških strasti razburkanih časih. Ne da 
se ugovarjati lepim naukom g. nadzornika. 
Toda če bi se vse učiteljstvo do pičice ravnalo 
po besedah g. nadzornika, vendar še ne bo 
miru. Učitelj, ki dandanes deluje v smislu 
šolskega zakona, ne sme imeti ugleda, in čim 
več ga ima, tembolj ga nasprotni »bojni svet" 
vzame na muho in kuje naklepe, kako bi ga 
podrl. Nasprotniki šole bi mirovali šele takrat, 
kadar bi pometli tudi z vami, gospodje posvetni 
c. kr. okrajni šolski nadzorniki, in bi posta
vili na vaše mesto zopet vsemogočne nadzor
nike v talarju. Slavna šolska oblast, uvažuj to 
iu zavedaj se, da si dolžna ščititi učiteljstvo, 
kadar je preganjano zato, ker vestno deluje v 
duhu šolskega zakona! — Na dnevnem redu 
je bilo nadalje vprašanje o preosnovi učnih 
načrtov. To vprašanje je morala izdelati vsaka 
tuokrajna šola, glavni referent je bil pa nad
učitelj K o š u t n i k iz Vojnika. Njegov skrbno 
in dobro izdelan referat je bil soglasno sprejet. 
— Kot drugi govornik je nastopil nadučitelj 
B r i n a r , ki je podaval o gojitvi telesnih 
vaj, Njegov govor, v katerem je drastično do
kazoval, kako prepotrebno je, da se glede te
lesne vzgoje krene na popolnoma nova pota, 
je bil z navdušenim ploskanjem sprejet. O 
stanju šolskih vrtov je poročal nadučitelj P e 
t r i { e k. Iz njegovega poročila smo posneli, 
da je šolsko vrtnarstvo v primeri z lanskim 
letom precej napredovalo. Dodatno k svojemu 
poročilu je iz dna duše ter v pretresljivih be
sedah naglašal, da tekom 33 let, odkar je v 
službi narodnega šolstva, ni doživel, da bi se 
učiteljski požrtvovalni trud toli teptal kot dan
danes. Mladi, še mlečnozobi ljudje se drznejo 

Štajerske vesti. 



izrekati obsodbo nad v službi osivelimi učitelji. 
V jedrnatih besedah je začrtal naše stališče, ki 
z njega ne smemo kreniti pod nobenimi po
goji. Njegove besede so napravile globok 
vtisk. — Vršile so se volitve. V stalni konfe
renčni odbor so bili izvoljeni: B r i n a r , 
č e r n e j , K r a n j c , P e t r i č e k in 
S l a n e , v odbor za šolske vrte pa: č e r 
n e j , K v a c , P e t r i č e k , S i v k a in 
S l a n e . — »Tako lepe konference še ne 
pomnim", je bilo slišati iz marsikaterih ust, 
in nadučitelj Brinar je trdil prav, ko je, za
hvalivši se g. nadzorniku za izborno vodstvo 
konference naglašal, da naša zahvala ni izraz 
formalitete, ampak da res prihaja iz srca. 

—š— Okrajna učiteljska konferenca 
za brežiški, kozjanski in sevniški šolski 
okraj se je vršila dne 22. junija 1.1. v Vidmu 
ob Savi. Predsednik g. nadzornik in ravnatelj 
Gustav Vodušek se je v svojem otvoritvenem 
govoru spominjal v vzvišenih besedah 80 letnice 
cesarjevega rojstnega dne ter podal v svojem 
poročilu posebno metodiška navodila k posa
meznim učnim predmetom. Ker je g. predsed
nik prav dobro poučen o najnovešjih prido
bitvah pedagogike in metodike, je prav zani
mivo poslušati njegova izvajanja. Za tem so 
prišli referati tovarišev Gajška, Tominca in 
Krajnika, ki so bili sprejeti od zbora z navdu
šenim odobravanjem. Tovariš Knapič pa je 
obrazložil in prečital predelan normalni učni 
načrt za slovenske šole. Tudi to težavno delo 
je našlo zasluženo odobravanje. Po opravljenih 
formalnostih so prišli na vrsto predlogi. Tov. 
Mešiček je zagovarjal svoj predlog glede slo
venskega jezika pri poslovanju v okrajnih ka
kor v nadzorovalnih ,konferencah. P r e d l o g 
j e b i l z n a v d u š e n j e m z izjemo enega 
glasu (gdč. Schitnik — Brežice) s p r e j e t . 
— Omeniti mi je tudi, da se je vršila cela 
konferenca, izvzemši določitev navzočih in nad
zornikovo poročilo, v slovenskem jeziku. In 
kako je to zbližalo srca učiteljstva z g. nad
zornikom ! čeravno uživa gospod nadzornik 
med učiteljstvom visoko spoštovanje in zaupanje, 
nam je bil vendar v takih slučajih, govoreč 
uradno nemščino, le bolj birokrat; tako pa nam 
je drag in ljub v vsakem oziru. 

—š— Zopet nova nemška strokovna 
šola v Sp. Štajerju. V staj. deželnem zboru 
se je lansko jesen predlagala ustanovitev stav
barskolončarske strokovne šole v Radgoni. Nemci 
so obenem storili potrebne korake na Dunaju 
in po poročilih graških listov pride v proračun 
za 1. 1911 že prvi obrok za ustanovitev in 
vzdrževanje te šole. A kako postopa vlada s 
slovenskimi željami glede strokovnih šol ? 
Škandalozno I 

—š— Iz Sevnice poročajo, da je de
želni šolski svet zavrnil prošnjo za javno nemško 
ljudsko šolo v Sevnici, ker se ni dalo dognati 
potrebno število nemških otrok. 

—š— Uradna učiteljska konferenca 
za polit, okraj Maribor S6 vrši dne 2. julija t. 1. 

—š— Okrajni šolski svet celjski 
je imel dne 21. pret. m. svojo redno sejo, v 
kateri so se vzele na znanje razne tekoče za
deve; učitelj R. Wudler je nastopil zaradi bo
lezni trimesečni dopust in učiteljica A. Hrova
tin je prosila za podaljšanje dopusta; obravna
vale so se disciplinarne zadeve; odobrila se je 
neka menjalna pogodba krajnega šolskega sveta 
v Žalcu; priporočile so se prošnje za starostne 
doklade; obravnavali so se računi krajnih šol
skih zakladov; vzelo se je na znanje poročilo 
o nadzorovanju šol na Kalobji, v Ljubečni v 
Šmartnem, v Št. Pavlu, v Št. Petru, na Sve
tini in Dramljah itd. 


